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نظارت بر شش هزار صندوق
 قرض الحسنه کار سختی است

در گفت وگو با مدیرکل دفتر امور بانکی و بیمه وزارت اقتصاد مطرح شد
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بر اساس آمار نسبت تسهیلات قرض الحسنه 
به کل تســهیلات بانکی در سه سال گذشته 
رشد اندکی داشــته و از پنج درصد به هفت 
درصد رســیده اســت. آیا می شود تحلیل 
خاصی درباره این موضوع ارائه داد یا اساساً 

این میزان رشد را قابل توجه نمی دانید؟
این را نباید شاخص رشد در نظر بگیرید، بلکه باید 
نســبت مصارف به منابع را در نظر بگیرید. یعنی 
خود نســبت مهم است تا اینکه رشــد آن چقدر 
بوده است. بر اساس آخرین آماری که ما داریم در 
اســفند ماه 1398 نسبت تسهیات به سپرده های 
قرض الحســنه بعد از کسر ســپرده قانونی، یعنی 
همــان 10 درصــدی کــه بانک ها باید بــه بانک 
مرکزی بدهند، 94.6 درصد بوده اســت. امســال 
تا آذر ماه بیش از 110 درصد اســت. یعنی اینکه 
بانک ها عاوه بر ســپرده های قرض الحسنه ای که 
نزد خود داشــته اند، ناگزیر شده اند که بیش از 10 
درصد نیز از ســپرده های دیگرشان را به تسهیات 
قرض الحســنه اختصــاص دهنــد. در حال حاضر 
رشد تســهیات قرض الحســنه به تنهایی شاخص 
مناســبی برای سنجش نیســت و باید بگویید که 
نهایتاً چقدر ســپرده داشــته اید و چه مقدار از آن 
را تســهیات داده اید. بر اساس این دو آمار اسفند 
1398 کل تســهیات 117هزار میلیــارد تومان 
بوده و کل سپرده ها بعد از کسر سپرده قانونی نیز 
هم 124هزار و 500 میلیارد تومان تا بوده اســت 
که چیــزی حدود 95 درصد می شــود. تا آذر ماه 
سال جاری مانده کل تسهیات 186هزار میلیارد 

تومان بوده کــه حدود 169هــزار میلیارد تومان 
مانده سپرده های قرض الحسنه پس از کسر سپرده 
قانونی بوده اســت. هنگامی کــه این عدد را که بر 
آن تقســیم کنیم، 110 درصد می شود که نسبت 

به سال گذشته 16.5 درصد افزایش داشته است.

یعنی ما پیــش از این در حوزه مصرف منابع 
انحرافی  بخــش  همین  در  قرض الحســنه 

داشتیم که اکنون از بین رفته است؟
بلــه، حتــی می توان گفــت این انحــراف اکنون 
مثبت شــده اســت. برای مثال قباً امکان داشت 
که بانک هــا 70 درصد منابع قرض الحســنه خود 
را به صــورت تســهیات قرض الحســنه پرداخت 
می کردند که اکنون بیشتر شده است. این موضوع 
هــم دلیل خاص خــود را دارد. در طول این چند 
ســال مخصوصاً بــا تکالیفی که بــرای حوزه های 
اشتغال زایی، وام ازدواج و ســایر چیز هایی که در 
قانون بودجه در نظر گرفته  شــده، این افزایش رخ 

داده است.

1380 شمســی  و   1370 دهــه  آمار  وقتی 
را بررســی می کنیم نســبت تســهیلات 
قرض الحسنه  ســپرده های  به  قرض الحسنه 
البته بدون کسر سپرده قانونی بین 30 تا 60 
درصد بوده و آن زمان انحراف زیادی در این 
حوزه داشــته ایم. اکنون این نسبت به 70 تا 
80 درصد رسیده اســت. تحلیلی دارید که 
آیا این اتفاق برای مثال به خاطر فعالیت دو 

بانک تخصصی قرض الحسنه است یا به خاطر 
تسهیلات تکلیفی است؟

شما یک منابعی داشــتید و باید بررسی کنید که 
چه مقدار از این منابع را تسهیات داده اید. اما اگر 
منظور این اســت که آیا این نسبت بالا رفته است؛ 
می گویم بله. این عدد نســبت به 10 ســال پیش 
افزایش یافته است. در این صورت دو جواب دارد؛ 
یکی اینکه از دو تا سه سال پیش به بعد که قانون 
بودجه مطرح کرد حساب پس انداز جاری هم باید 
جزو منابع تسهیات دهی قرض الحسنه قرار گیرد، 
این عدد بالا رفت. یعنــی قبل از آن بانک ها فقط 
ســپرده های قرض الحســنه پس انداز را مبنا قرار 
می دادند و بر مبنای آن تسهیات می دادند، اما در 
دو سه سال اخیر منابع قرض الحسنه جاری نیز به 
آن افزوده شــده است. برای مثال در قانون بودجه 
ســال 1399 اشــاره می کند و می گوید: «بانک ها 
مکلف هســتند که مقدار مشخصی از سپرده های 
قرض الحسنه پس انداز و جاری را در حوزه خاصی 
مصــرف کنند. همــان طور که می دانید حســاب 
جاری که اشــخاص حقیقی و حقوقــی با آن کار 
می کنند و روی آن دســته چک صادر می شود، بر 
اســاس آنچه که قانون گذار مطرح می کند، آن هم 

جزو قرض الحسنه است.

با این حال موضوعی که اشاره کردید مخرج 
کسر را بزرگ تر کرده و به نظر می رسد باید 
اثر عکس داشته  روی شــاخص مورد بحث 

باشد. نظر شما چیست؟
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این موضوع مخرج کسر را اضافه کرده است، ولی با این حال 
آن عدد 40 تا 60 درصد اکنون به 110 درصد رسیده است. 
یعنی مهم این اســت که هر مقدار که منابع قرض الحســنه 
داریم، چه مقدار از آن را تســهیات داده ایم. یکی از دلایلی 
هم که این عدد بزرگ شــده است، به وجود آمدن دو بانک 
تخصصی قرض الحســنه اســت و این می تواند تأثیر گذاشته 

باشد.

به کل سپرده های  نسبت سپرده های قرض الحســنه 
غیردیداری در ســال های اخیر نسبت به دهه 1370 
و 1380 شمســی کاهش چشــم گیری داشته است. 
شــما چقدر شــرایط تورمی حاکم را در این موضوع 
دخیل می دانید که مردم پول خود را در حســاب های 

قرض الحسنه نمی گذارند؟
به نظرم این مسئله طبیعی است. سال قبل یکی از بانک های 
قرض الحســنه می گفت که نوســانات ارزی باعث شد که در 
مدت کوتاهی مردم 300 میلیارد تومان از منابع قرض الحسنه 
را از حساب هایشــان خارج کردند. زیرا مردم با هر نیتی هم 
که پول شــان را در بانک گذاشته باشند، مجبورند که ارزش 
پول شــان را حفظ کنند و طبیعی اســت که بخواهند آن را 
خارج کنند و در جایی ســرمایه گذاری کنند یا آن را صرف 

هزینه های روزانه  خود کنند.

با توجه به ســابقه 50 ســاله ای که قرض الحسنه در 
کشورمان دارد و از سوی نهاد بازار شکل گرفته است، 
تصور می کنید در حال حاضر بستر فرهنگی جامعه ما 
چقدر آماده استفاده از عقد قرض الحسنه برای تأمین 

مالی است؟
اگــر بخواهیم یکی از وجــوه تمایز بانکداری اســامی را با 
بانکداری متعارف، که در کشورهای دیگر اجرا می شود، مثال 
بزنیم همین عقد قرض الحســنه است. این عقد هم در قرآن 
چندین بار به آن به عنوان قرض نیکو اشــاره شده و هم در 
احادیث نسبت به آن سفارش شده است. کشور ایران هم یک 
کشــور اسامی است و فارغ از تورم و مسائلی که باعث شده 
مردم تحت فشــار باشند، مردم ایران همه جا و مخصوصاً در 
همین قرض الحسنه پیش قدم بوده اند. امکان دارد که در طی 
سال های اخیر مسائلی روی معیشت و رفتار مالی آن ها تأثیر 
گذاشــته باشد، اما اگر کســانی که تمکن مالی دارند بدانند 
که از طریق این وام قرض الحسنه چه گره گشایی هایی انجام 
می شود، مثاً بعضی مواقع حتی با یک میلیون تومان مشکل 
فردی حل می شــود، خیلی بیشــتر در این عقد مشــارکت 

می کنند.
به نظر من هر دو بانک قرض الحســنه توانسته اند خوب کار 
کننــد. وزارت امــور اقتصادی و دارایی نیز در ســال 1386 
مؤســس بانک قرض الحســنه مهر ایران بوده است. در این 
13 ســال هر وزیر و معاون وزیری که آمده اســت به بانک 
قرض الحســنه مهر ایران با چشــم دیگری نگاه کرده است. 
مــا معتقدیم که هر قدمی برای تحکیــم پایه های بانک ها و 
صندوق های قرض الحســنه برداریم، حتمــاً جایی به پای ما 
نوشته می شــود و این مســئله اعتقاد قلبی همه ماست. در 
هر جایی که بتوانیم بــه آن ها کمک کنیم، این کار را انجام 
می دهیم. در حال حاضر سهامداران بانک قرض الحسنه مهر 

ایران، بانک ها هستند. در مسائلی که بانک مهر ایران داشته،  
وزارت اقتصاد کمک کرده اســت. خوشبختانه این بانک در 
حال حاضر به بالندگی رسیده است و البته خیلی بیشتر هم 
جای کار دارد. یکی از تأکیداتی که وزارت اقتصاد به بانک ها 
داشته این اســت که بانک ها عاوه بر افزایش سرمایه ای که 
قباً در بانک قرض الحســنه مهر ایران داشتند، در مناطقی 
که بیشــتر اقلیت های مذهبی ســاکنند و شاید ماحظاتی 
برای اســتفاده از خدمات بانک های تجاری داشــته باشند و 
همچنین مناطق محروم، بانکداری قرض الحســنه را بیشتر 
گســترش دهند. باید تعداد شــعب بانک قرض الحسنه مهر 
ایران را در آن مناطق بیشتر کنیم تا عقد قرض الحسنه را در 

آنجا بیشتر رواج دهیم.

حدود 6 هزار صندوق قرض الحسنه در کشور داریم و 
کمتر از هزار عدد از آن ها تحت نظارت سازمان اقتصاد 
اسلامی هستند، فعالیت این ها در دهه 1370 و 1380 
شمســی و مشــکلاتی که در آن زمان ایجاد کردند، 

خدشه ای به این نهاد وارد نکرده است؟
متأســفانه این یکی از انحرافاتی بود که ناشی از عدم نظارت 
کامل روی صندوق ها بود. حتمــاً می دانید که آن زمان این 
صندوق ها از وزارت تعاون و نیروی انتظامی مجوز می گرفتند 
و بانک مرکزی تســلط زیادی روی این ها نداشــت. ســال 
1383 که قانون بازار غیر متشــکل پولی تصویب شد، این ها 
تا حــدودی زیر چتر بانــک مرکزی آمدنــد. کماکان چون 
تعداد این صندوق ها زیاد اســت و عقد قرض الحسنه هم کار 
حساسی اســت، برای همین باید جوانب هر کاری را در نظر 
گرفت که باعث کاهش جذابیت آن نشود و اتفاقی نیفتد که 
از گســترش این کار خیرخواهانه و خداپســندانه جلوگیری 
شــود. آن چند صندوقی که تخلفاتی در آن ها انجام شد، در 
این زمینه بسیار تأثیر گذاشــتند و ضربه زدند. اکنون بانک 
مرکزی و شــورای پول و اعتبار در صدد این هســتند که به 
ایــن موضوع نظم دهند و آن را در دســتور کار قرار داده اند. 
بانک مرکزی با ســازمان اقتصاد اسامی هم ظاهراً توافقاتی 
انجام داده اســت که با نظارت عالیه  بانک مرکزی، بخشی از 
نظارت را نیز به آن  سازمان تفویض کند. ولی رصد و نظارت 
بر حداقل 6هزار صندوق ثبت شده بسیار کار سختی است و 
بانک مرکزی سعی دارد که این نظارت را سیستمی کند که 

دیگر آن اتفاقات ناخوشایند تکرار نشود.

از تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا 37 ســال 
می گذرد؛ این قانون چقدر توانســته است زیرساخت 
حقوقی و قانونی مناســبی برای عقد قرض الحســنه 
باشــد؟ یا اینکه از اساس قرض الحسنه چیزی بود که 
از قبل هم وجود داشــته است و ارتباطی به تصویب و 
اجرای این قانون ندارد. می خواهم بدانم آیا این قانون 

برای قرض الحسنه نقطه عطفی بوده یا خیر؟
بلــه، قانون عملیات بانکی بدون ربا بــه عنوان یکی از عقود 
بانکی به قرض الحســنه رســمیت داد. اگر چه از قبل هم در 
دین ما وجود داشــت. بــا این حال مــاده 3 قانون عملیات 
بانکداری بدون ربا و سپس در ماده 15 آیین نامه فصل سوم 
که مربوط به تسهیات بوده به آن اشاره شده است. به نظرم 
قانون و آیین نامه آن مشکلی ندارد، اما اینکه ما چطور درباره 

هر قدمی برای تحکیم 
پایه های بانک ها و 

صندوق های قرض الحسنه 
برداریم، حتماً جایی به پای 

ما نوشته می شود

 قانون عملیات بانکی 
بدون ربا به عنوان 
یکی از عقود بانکی 

به قرض الحسنه 
رسمیت داد
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قرض الحســنه فرهنگســازی و آن را ترویج کنیم و چگونه و 
در چه مصارفی از آن اســتفاده کنیم، جزو مشکات اجرایی 

است. 

سقف وام قرض الحسنه پیش از این 200 میلیون ریال 
بوده که در ســال جاری به 300 میلیون ریال رسیده 
است. به نظر شما این سقف با عنایت به تورم موجود 

در جامعه، کم نیست؟
بایــد ببینید که چقدر منابع و در مقابل آن چقدر تقاضا وجود 
دارد. الآن بانک های قرض الحسنه مجبور شده اند به این سمت 
بروند که اشخاص حقیقی و حقوقی باید سپرده ای را بگذارند و 
بعد از مدتی همان مقدار یا هر عددی را که به توافق می رسند، 
دریافت کنند که این ناشــی از کمبود منابع اســت. متأسفانه 
تقاضاها بسیار زیاد است و به همین دلیل مجبور می شویم که 

سقفی را روی این اعداد بگذاریم. 
با این حال اگر شــخص حقیقی یا حقوقی بخواهد پولی را در 
حسابش سپرده کند، به تناسب مدتش این سقف قابل افزایش 
اســت، اما بدون ســپرده گذاری این ســقف تابع منابع است. 
البته طبیعی اســت که با این تورم این اعداد خیلی نمی توانند 
گره گشایی کنند. در گذشته امکان داشت فردی با 10 میلیون 
تومــان کاری را راه اندازی کند، اما اکنون با 10 میلیون تومان 

چه کسی می تواند یک کاره ساده را راه اندازی کند؟

نمی تواند  افزایش سقف تسهیلات قرض الحسنه خود 
موجب افزایش منابع قرض الحسنه باشد؟ زیرا از یک 
ســو فردی که می خواهد مدتی سپرده گذاری کرده 
و سپس از تسهیلات قرض الحســنه برای راه اندازی 
کسب وکار خود اســتفاده کند، هنگامی که با سقف 

اندک وام روبه رو می شود، از آن صرف نظر می کند.
امکان پذیر است، اما باید جوانبش را در نظر گرفت. برای مثال 
یک نفر 100 میلیون تومان ســپرده گذاری می کند که سال 
دیگر عاوه بر پــول خودش، 100 میلیون دیگر نیز دریافت 
کند. با این حال 200 میلیون تومان تا ســال دیگر بخشی از 
ارزش خود را از دســت می دهد. پــس باید هر تصمیمی که 
گرفته می شــود جوانبش را در نظر گرفت، اما مهم ترین وجه 

آن تعداد زیــاد تقاضاها و منابع محدودی اســت که وجود 
دارد. در حال حاضر بیشــترین آمار تسهیات قرض الحسنه 
مربوط به وام های ازدواج اســت. از سال 1387 به بعد بانک 
مرکزی یک ســامانه قرض الحسنه ازدواج راه اندازی کرده که 
هر کســی بخواهد وام بگیرد، باید آنجا ثبت نام کند. از سال 
1387 تــا پایان دی ماه 1399 بــه 12 میلیون و 328هزار 
و 173 نفر مبلغ 121هزار میلیارد تومان تســهیات ازدواج 
داده شــده است. در 10 ماهه سال جاری نیز به حدود 701 
هزار نفر تســهیات ازدواج داده شده که مبلغ آن 36هزار و 
500 میلیارد تومان بوده اســت. از این میان فقط ایثارگران 
هســتند که وام آن ها 100 میلیون تومانی است و وام بقیه 
50 میلیون تومانی است. ناگفته نماند بر خاف گذشته این 
افراد خیلــی هم در صف نمی مانند. در برخی از ســال های 
قبــل متقاضیان در صف خیلی زیاد بودنــد و در برهه ای به 
500هزار نفر هم می رسید. اکنون تنها 125هزار نفر در صف 
دریافت تســهیات قرض الحســنه ازدواج هستند که از این 
بیــن 38هزار نفر نیز در مراحل تکمیل پرونده هســتند که 
طی مراحل اداری لازم مانند اعتبارسنجی، آوردن ضامن و... 

قدری فرآیند دریافت وام این گروه را طولانی کرده است. 

به نظر شــما برای بسط قرض الحســنه در کشور چه 
باید کرد؟ هم وزارت اقتصاد و بانک مرکزی به عنوان 
رگولاتور و هم شبکه بانکی کشور به عنوان مجری آن 

چه اقداماتی را باید در دستور کار قرار دهند؟
باید اقداماتی را در دســتور کار قرار دهیم که در عین اینکه 
مراقبیم از این موضوع سوءاستفاده نمی شود، بتوانیم ایجاد و 
راه اندازی نهادهای قرض الحسنه مثل صندوق ها و بانک ها را 
تســهیل کنیم؛ زیرا در حوزه قرض الحسنه کسی این مسئله 
را نمی پذیرد و این واقعاً به قرض الحسنه ضربه می زند و یک 
بی اعتمادی را به وجود می آورد. زیرا قرض الحســنه یک کار 
اعتقادی است و این سوءاستفاده به اعتقاد افراد ضربه می زند 
و اینکه مقداری هم باید فرهنگ ســازی کنیم؛ زیرا در کشور 
خیّر کم نیســت، اما باید سازوکاری را فراهم کنیم که این ها 
به طور ملموس ببینند پولی را که در بانک گذاشــته اند دقیقاً 
به کجا رسیده است. چرا مردم در بسیاری از کشورها مالیات 
را با رغبت می پردازند؟ زیرا دقیقاً می دانند که این مالیات در 

چه جاهایی صرف می شود.

به نظر شما صندوق های قرض الحسنه همین طور باقی 
ادغام  بانک های قرض الحسنه  یا لازم است در  بمانند 

شوند؟
به نظر من کارویژه  صندوق های قرض الحســنه با بانک های 
تخصصی قرض الحســنه مقداری متفاوت اســت و خوبی و 
بدی هایی دارد. بعضــی از  آن ها مخصوصاً صندوق های چند 
شعبه ای بزرگ را شاید اگر به زیرمجموعه بانک قرض الحسنه 
بیاوریم، مقداری نظام مند شــوند. با این حال، از طرف دیگر 
حتماً باید مراقب باشــند که خود این به عنوان مانعی برای 
گســترش سنت پسندیده قرض الحســنه تبدیل نشود و هر 
کاری که می خواهیم انجام دهیم باید مراقب باشــیم که بر 
ضــد خودش عمل نکند. به نظر من خیلی جای کار دارد که 
ما با چه نیتی می خواهیم آن ها را ذیل این بانک ها بیاوریم و 

موضوع به این سادگی نیست.
روزنامه ایران

بانک ها علاوه 
بر سپرده های 
قرض الحسنه ای که نزد 
خود داشته اند، ناگزیر 
شده اند که بیش از 10 
درصد نیز از سپرده های 
دیگرشان را به 
تسهیلات قرض الحسنه 
اختصاص دهند


